
Protokół Nr 32/10 
z posiedzenia Komisji Samorządu Terytorialnego 

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 
w dniu 12.02.2010 roku 

 
 
Obrady Komisji prowadziła Pani Agnieszka Szlęk – Przewodnicząca Komisji 
Samorządu Terytorialnego.  
 
W posiedzeniu uczestniczyli członkowie komisji i zaproszeni goście zgodnie  
z listami obecności (załącznik nr 1 i 2).  
 
Porządek posiedzenia: 

1. Informacja dotycząca podjętych działań na rzecz bezpieczeństwa 
energetycznego województwa świętokrzyskiego z uwzględnieniem energetyki 
odnawialnej. 

2. Informacja nt. stanu wdrażania projektu systemowego Wsparcie dla sieci 
Centrów Obsługi Inwestorów i Eksporterów realizowanego w ramach Projektu 
Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka, 2007 – 2013 Działanie 6.2. Rozwój 
sieci centrów obsługi inwestorów i eksporterów oraz powstawanie nowych 
terenów inwestycyjnych Poddziałanie 6.2.1. Wsparcie dla sieci Centrów 
Obsługi Inwestorów i Eksporterów. 

3. Informacja nt. stanu wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego Woj. 
Św. na lata 2007-2013. 

4. Informacja nt. stanu realizacji projektu pn. Utworzenie Regionalnego Centrum 
Naukowo – Technologicznego w Województwie Świętokrzyskim za IV kwartał 
2009 roku. 

5. Sprawy różne. 
 
 
Ad. 1. 
Informacja dotycząca podjętych działań na rzecz bezpieczeństwa energetycznego 
województwa świętokrzyskiego z uwzględnieniem energetyki odnawialnej. (zał. 3) 
 
Załączone materiały pokrótce zreferował Wojciech Siporski – Dyrektor 
Departamentu Infrastruktury. Zaznaczył, że jego departament opiniuje większość 
dokumentów dotyczących inwestycji, jednak już na rozwój inwestycji nie mają 
żadnego wpływu. Jego zdaniem bardzo ważna jest modernizacja sieci energetycznej, 
ponieważ ostatnie wydarzenia (zrywanie sieci pod wpływem obciążenia szadzią) 
dokładnie pokazały konieczność działania. 
 
Przewodnicząca wyraziła zaniepokojenie brakiem środków na realizację już 
gotowego przecież programu. (program Reelektryfikacji wsi polskiej) 
 
W dyskusji uczestniczyli: Jadwiga Głowienka, Mieczysław Gębski, Wojciech Siporski, 
Wiesław Reszczyk, Wojciech Kurek, Józef Żurek, Lech Janiszewski, Włodzimierz 
Grochal, Krzysztof Zaręba, Jerzy Suchański. 
 
Wiesław Reszczyk – Kierownik Oddziału Rozwoju Obszarów Wiejskich 
Departamentu Rozwoju Obszarów Wiejskich i Środowiska zwrócił uwagę, że  



z naszymi gminami bardzo ciężko się współpracuje. W zasadzie nie są 
zainteresowane żadną działalnością w temacie energii odnawialnej. 
Ostatnio stwierdzili, że popracują nad stworzeniem klastra energii zielonej, zajmuje 
się tym ŚCITT. 
 
Wojciech Kurek – Radny jest zdania, że wielkim problemem jest brak planów 
zagospodarowania przestrzennego w gminach. Ciężko jest z nimi współpracować  
i planować jakieś inwestycje. 
Elektrownie wiatrowe uważa za wielkie przekleństwo. Jest zdania, że to najdroższe 
źródło energii, zakłady energetyczne muszą tą energię odkupywać, ale jeżeli 
zwiększy się skala jej odbioru, wzrosną ceny dla odbiorców ostatecznych. Przede 
wszystkim wiatraki nie utrzymują stałego napięcia, nie ma przy nich gwarancji stałej 
dostawy energii. Destabilizują system. 
Biogazownie uważa za bardzo dobre rozwiązanie, zwłaszcza w przypadku naszego 
kraju, gdzie zasoby biomasy są ogromne. 
Nie zgadza się z opinią, że najsłabszym ogniwem jest reelektryfikacja wsi. Na 
końcowych odcinkach owszem, bywają problemy ze spadkami napięcia, ale to 
kwestia tylko wymiany transformatorów. 
Wspomniane wcześniej problemy z pozrywanymi liniami, to nie jest problem złej 
sieci, tylko ekstremalnych warunków pogodowych. 
Jednym z większych problemów zakładów energetycznych w kwestii bezpieczeństwa 
są drzewa. Nie wolno im ich wycinać. Nie wolno wejść na teren prywatny. Lasy 
Państwowe za wejście do lasu żądają opłat. Stare drzewa łamiąc się zrywają sieć. 
 
Włodzimierz Grochal – Dyrektor Świętokrzyskiego Centrum Innowacji  
i Transferu Technologii zwrócił uwagę na problemy energetyczne Niemiec. Tam 
jest wszędzie bardzo dużo wiatraków, ale łączą je z biogazowniami. 
Biogazowni mają 4100, tyle że je przewartościowali. Brakuje im biomasy. 
My uczymy się na ich błędach. ŚCITT zajmuje się budową klastra energetycznego  
i swoje działania rozpocznie od szczegółowych badań, inwentaryzacji w gminach, 
będą zestawiać zasoby z zapotrzebowaniem i wtedy planować inwestycje. Mamy 
ogromne ilości biomasy, która się marnuje. Nawet pozostałości z ubojni, z którymi 
jest taki problem mogą stanowić doskonałe źródło energii w biogazowniach, 
zwłaszcza, że duże biogazownie mają oczyszczalnie gazu, który później mogą 
przekazać do sieci. 
 
Krzysztof Zaręba – Prezes Zarządu Polskiej Izby Gospodarczej „Ekorozwój”  
w Warszawie zwrócił uwagę, że są bardzo duże możliwości wykorzystania oleju 
rzepakowego. Jest tylko jeden problem – Niemcy np. mają produkcję II generacji –  
tj. na potrzeby spożywcze. A taki surowiec nie może już być użyty do paliw. 
Przemysł mięsny nie może być jedynym dostarczycielem biomasy. Głównym 
surowcem są kiszonki z roślin zielonych. Najlepiej, jeśli łączy się 4 – 5 składników. 
Biogazownie, to dobry kierunek. 
Nie opierałby się natomiast na energii słonecznej. Zgadza się też, co do wiatraków.  
 
Jerzy Suchański – Radny zwrócił uwagę, że gminy powinny zrobić plany 
zagospodarowania, ale wiadomo, że tego nie robią, uważa, że powinno się wymyślić 
metodę przymuszenia ich. Za przykład podaje Busko Zdrój, gdzie można prowadzić 
odwierty geotermalne, a burmistrz stawia opór.  
 



Temat budził dużo emocji, Radni uważają, że kierunek energii odnawialnej, to jest 
przyszłość. Trzeba nad tym pracować. 
 
Ad.  

2. Informacja nt. stanu wdrażania projektu systemowego Wsparcie dla sieci 
Centrów Obsługi Inwestorów i Eksporterów realizowanego w ramach Projektu 
Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka, 2007 – 2013 Działanie 6.2. Rozwój 
sieci centrów obsługi inwestorów i eksporterów oraz powstawanie nowych 
terenów inwestycyjnych Poddziałanie 6.2.1. Wsparcie dla sieci Centrów 
Obsługi Inwestorów i Eksporterów. 

3. Informacja nt. stanu wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego Woj. 
Św. na lata 2007-2013. 

4. Informacja nt. stanu realizacji projektu pn. Utworzenie Regionalnego Centrum 
Naukowo – Technologicznego w Województwie Świętokrzyskim za IV kwartał 
2009 roku. 

 
Tematy te zgodnie z załączonymi materiałami zreferowała Jadwiga Głowienka – 
Dyrektor Departamentu Polityki Regionalnej. 
Nie było pytań, ani głosów w dyskusji. 
 
Informacje zostały przyjęte do akceptującej wiadomości. 
 
Ad. 5. 
Sprawy różne. 
 
W tym punkcie został przyjęty jednogłośnie i bez zastrzeżeń Plan Pracy Komisji  
na I półrocze 2010 roku.  
 
Posiedzenie zakończyło się o godz. 12.10. 
 
  
Protokół sporządziła 
Daria Biskup-Kozik 

Przewodnicząca Komisji 
     
 
      Agnieszka Szlęk 

 
 


